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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Ordföranden Abit Dundar (FP) och vice ordföranden Eva Fagerhem 

(S) utsågs att justera dagens protokoll. Justering sker  

4 december 2013. 

 

Anmäldes att protokollet från sammanträdet 24 oktober 2013 

justerades 29 oktober 2013. 

 

Dagordningen godkändes. 

__________________ 
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§ 2   

Anslagstavla i Gröndals centrum 
Svar på medborgarförslag 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner tjänsteutlåtandet 

som svar på medborgarförslaget. 

 
Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslås att en anslagstavla sätts upp i Gröndals 

centrum. Stadsdelsförvaltningen stöder förslaget och anser att 

anslagstavla kan anläggas på den föreslagna platsen i anslutning till 

Sannadalsparken entré. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 6 november 2013. 

Dnr 433-2013-1.2.4 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

_________________ 
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§ 3   

Ny förskola på Förmansvägen, kv. Golvläggaren i Årstadal 
Genomförandeärende 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förslaget om 

en förskola med kapacitet för fyra avdelningar på Förmansvägen i 

kvarteret Golvläggaren i Årstadal.  

 

2. Stadsdelsnämnden föreslår att kommunstyrelsens ekonomiutskott 

godkänner förslaget om den nya förskolan. 

 

3. Stadsdelsnämnden ger stadsdelsförvaltningen i uppdrag att teckna 

avtal med Stockholmshem om att hyra förskolan, under 

förutsättning att kommunstyrelsens ekonomiutskott godkänner 

projektet. 

 
Ärendet 

Stadsdelsförvaltningen föreslår att en ny förskola med kapacitet för 

fyra avdelningar hyrs i en planerad ny bostadsfastighet på 

Förmansvägen i Årstadal av Stockholmshem. Förskolan beräknas vara 

klar för start under hösten 2015. Årshyran för den nya förskolan 

kommer att bli 1 979 000 kronor. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 11 november 2013. 

Dnr 517-2013-2.6     

 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

”Vi gläder oss åt en förskola i Årstadal med fyra avdelningar och ett 

eget tillagningskök. 

 

Alla barn borde ha rätt till en tillräckligt stor och inspirerande 

förskolegård. Gården till förskolan i kvarteret Golvläggaren är för 

liten. Tanken är att förskolebarnen ska leka i närbelägen naturmark 

och på lekplatser. Vi anser att varje förskola ska ha en tillräckligt stor 

gård för sin verksamhet och använda närbelägna lekplatser som 

komplement i sin verksamhet. 

Forts. nästa sida  
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Forts. § 3 

 

Vi är också skeptiska till arbetssättet ’rum i rummet’ som verkar 

föreslås i ärendet med tanke på att de pedagogiska ytorna ska delas 

upp i torg och hemvister. Vad vi erfarit passar inte ’rum i rummet’ alla 

barn, särskilt inte barn med särskilda behov. Vi har också fått 

indikationer på att det finns personal som inte gillar ’rum i rummet’. 

Arbetssättet kan vara negativt om vi vill locka fler förskollärare till 

våra förskolor.” 

___________________ 
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§ 4   

Förlängning av avtal om drift av Fruängsgårdens servicehus 
restaurang samt leverans av heldygnskost   

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner att avtalet 

med Sodexo AB, organisationsnummer 556232-7873, gällande 

drift av Fruängsgårdens servicehusrestaurang samt leveranser av 

heldygnskost, förlängs från 16 augusti 2014 till 15 augusti 2015. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Avtal tecknades med Sodexo AB för perioden 1 oktober 2012 till  

15 augusti 2014 om driften av Fruängsgårdens restaurang och 

leveranser av heldygnskost. En förlängning av avtalet föreslås till och 

med 15 augusti 2015. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 5 november 2013. 

Dnr 586-2011-2.2.1  

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) anmälde 

ett särskilt uttalande. 

 

”För äldres välbefinnande är bra mat och en bra måltidsmiljö viktiga 

faktorer. Därför är det tillfredsställande att det av den information vi 

fått från brukare och anhöriga framgår att de är mycket nöjda med hur 

matsituationen fungerar. Matsalen beskrivs som hemtrevlig och 

familjär och maten får toppbetyg. Till exempel erbjuder man 

temaveckor med olika typer av mat. Bemötandet från personalen 

upplevs som mycket positiv och eventuella klagomål åtgärdas direkt.” 

 
Särskilt uttalande 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

”Vi bifaller förvaltningens förslag till beslut, och när avtalet löper ut 

2015 kommer vi att ha en alternativ lokal lösning färdig. Bra mat är av 

stor betydelse för de äldres välbefinnande och hälsa.  

 

Forts. nästa sida  
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Forts. § 4 

 

Därför anser Miljöpartiet att mat ska lagas i ett kök på plats för att 

transporttiden ska bli så kort som möjligt, så att så mycket som 

möjligt av matens näring finns kvar när de äldre får den på sin tallrik. 

En annan fördel med att laga mat på plats är att alla boende på 

servicehuset kan känna doften av nylagad mat. Undernäring är 

fortfarande ett problem hos de äldre i vår stad. En av anledningarna 

till det är tiden mellan tillagning och konsumtion. Miljön kring 

måltiderna har också stor betydelse för att de äldre ska känna matlust 

och njuta av sin måltid.” 

___________________ 
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§ 5   

Vidaredelegation av beslutanderätt om gemensam 
upphandling av hantverkstjänster 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd beslutar att delta i en 

gemensam upphandling av hantverkstjänster. 

 

2. Stadsdelsnämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören i Kungsholmens 

stadsdelsförvaltning att administrera upphandlingen och besluta i 

löpande frågor i ärendet innefattande att  

- besluta om förfrågningsunderlaget 

- fatta tilldelningsbesluten 

- underteckna ramavtalen. 

 

3. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Nuvarande avtal om hantverkstjänster upphör 31 maj 2014. 

Stadsdelsförvaltningen och nio andra förvaltningar är intresserade av 

att göra en gemensam upphandling. Kungsholmens 

stadsdelsförvaltning kan samordna och genomföra upphandlingen 

samt ansvara för förvaltningen av avtalen. Resultatet av 

upphandlingen delges berörda nämnder när upphandlingen avslutats. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 5 november 2013. 

Dnr 492-2013-2.2.1   

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

___________________ 
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§ 6   

Verksamhetschef enligt hälso- och sjukvårdslagen vid 
profilboendet Triangeln 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd utser enhetschef  

Marie Aggesund Karlsson till verksamhetschef enligt  

29 § hälso- och sjukvårdslagen för hälso- och sjukvård  

vid profilboendet Triangeln. 

 
Ärendet 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd är vårdgivare för det 

socialpsykiatriska profilboendet Triangeln. Enligt hälso- och 

sjukvårdslagen ska vårdgivaren utse en person som ansvarar för 

verksamhet som rör hälso- och sjukvård i särskilda boenden.  

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 8 oktober 2013. 

Dnr 463-2013-1.2.1 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

___________________ 
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§ 7   

Förordnande enligt LVU 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd förordnar  

enhetschef Kjerstin Zierer och biträdande enhetscheferna Britt-Marie 

Johansson, Marie Sundberg, Susanne Steffensen och Johan Westervall 

vid Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning att begära 

polishandräckning enligt 43 § 2 p lag med särskilda bestämmelser om 

vård av unga (LVU). 

 
Ärendet 

Beslut att begära polishandräckning för att genomföra beslut om vård 

eller omhändertagande enligt LVU kan inte delegeras. Däremot kan 

särskilda ledamöter och tjänstemän förordnas av nämnden att fatta 

sådana beslut. Nämnden har tidigare förordnat ordföranden och vice 

ordföranden i sociala delegationen samt ytterligare två ledamöter. 

Förvaltningen föreslår i detta ärende att även enhetschef och fyra 

biträdande enhetschefer inom avdelningen för social omsorg ska 

förordnas att fatta dessa beslut. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 6 november 2013. 

Dnr 196-2013-1.1 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

___________________ 

 



 

HÄGERSTEN-LILJEHOLMENS STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

28 NOVEMBER 2013 

BLAD 11 

 

  

§ 8   

Uppdatering av delegationsordningen  

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd delegerar samtliga beslut 

av ärenden som anges i den bilagda delegationsordningen till 

förvaltningschef enligt 6 kap. 33 § kommunallagen.  

 

2. Nämnden ger förvaltningschefen rätt att vidaredelegera ärendena 

till lägst den nivå som finns angiven i delegationsordningens 

kolumn ”Delegat”. 

 

3. Beslut som delegeras ska anmälas i den ordning som anges i 

kolumnen ”Kommentar” i delegationsordningen. 

 
Ärendet 

En uppdatering av delegationsordningen behöver göras om 

anmälningar till Inspektionen för vård och omsorg (IVO) i ärenden 

enligt lex Sarah. En utökning föreslås även till Stockholms 

Trygghetsjour om handläggning av vård och omsorgskön inom 

äldreomsorgen. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 11 november 2013. 

Dnr 34-2013-1.1 

 
Förslag till beslut 

Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M), Hans Tjernström (C) 

och Jessica Jormtun m.fl. (MP) föreslog att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag. 

 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade fram 

ett förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 8 

 
Reservation 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

 

”Att godkänna förvaltningens förslag till beslut förutom den delen 

som avser Lex Sarah. 

 

Att beslut om att anmäla lex Sarah-ärenden till IVO fattas av Sociala 

delegationen. 

 

samt att därutöver anföra följande: 

 

Som förvaltningen skriver i sitt tjänsteutlåtande är det viktig att beslut 

och hantering av händelser enligt lex Sarah kan ske snabbt och att 

anmälan till IVO kan ske utan dröjsmål. Att fatta beslut utifrån 

allvarliga missförhållanden eller påtaglig risk för allvarliga 

missförhållanden bör dock enligt vår uppfattning vara ett ansvar för 

oss som politiker.” 

___________________ 

 



 

HÄGERSTEN-LILJEHOLMENS STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

28 NOVEMBER 2013 

BLAD 13 

 

  

§ 9   

Riskspel - ansvarsfull hållning och restriktivitet  för 
spelautomater 
Svar på skrivelse från (MP) 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 

 
Ärendet 

Miljöpartiet har lämnat in en skrivelse om riskspel som nämnden 

överlämnat till förvaltningen för beredning.  

 

Förvaltningen redovisar att det finns 24 serveringsställen i 

stadsdelsområdet med tillstånd för värdeautomatspel. Dessa fördelas 

relativt jämnt i området. Efter kontakt med vuxenenheten och enheten 

för ekonomiskt bistånd konstaterar förvaltningen att spel på 

värdeautomater utgör en risk för vissa individer, men det ses 

sammantaget inte som ett stort problem. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 1 november 2013. 

Dnr 282-2013-1.3 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

”Vi tackar för förvaltningens utförliga svar, som det inte finns mycket 

att anmärka på annat än i sista stycket. Där finns vissa felaktigheter, 

enligt den forskare inom behandling av spelberoende som vi har talat 

med. 

Spelautomater som Vegas-maskiner är ett av de spel som har störst 

beroendepotential enligt Statens Folkhälsoinstituts stora 

spelbereoendeforskningsrapport Swelogs (2010). En trolig anledning 

är att det är ett snabbt spel med korta intervaller mellan insats och 

utfall. En tredjedel av alla samtal till stödlinjen för spelare som spelar 

för mycket eller oroliga anhöriga rör personer som spelar för mycket 

på just Vegas-maskiner. 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 9 

Internationell forskning visar att tillgängligheten till spelautomater har 

betydelse för hur många som blir spelberoende i ett samhälle. Fler 

maskiner medför fler spelberoende. I Norge förbjöds spelautomater 

under ett år. Det ledde till en dramatisk minskning av antalet samtal 

till deras stödlinje för spelare och att antalet personer med 

spelproblem halverades. Det kan också noteras att det inte skapade en 

marknad för illegala spelautomater. 

Cirka 2 % av befolkningen i Sverige har allvarliga spelproblem, vilket 

alltså är betydligt fler än som har drogproblem. Enligt den enda studie 

som finns i Sverige om samhällskostnaderna för spelproblem (och 

som har gjorts av Svenska Spel självt) kostar spelproblemen det 

svenska samhället mellan 2,3 och 4,5 miljarder kronor per år i 

utebliven arbetsinkomst, vård och kriminalitet. 

Det är egentligen ganska olämpligt med högriskspel i miljöer där det 

serveras alkohol. Tanken är inte heller att restaurangerna ska livnära 

sig på Vegas-maskinerna, men ofta annonseras restaurangöverlåtelser 

ut med att Vegas betalar hyran. Detta riskerar att medföra att 

’tillsynen’ handlar om annat än att stoppa personer som faktiskt spelar 

för mycket. 

I vår skrivelse föreslog vi bland annat att stadsdelsnämnden i 

yttranden till Lotteriinspektionen ska kräva större restriktivitet vad 

gäller tillstånd till att placera ut spelautomater. Vi noterar att 

tjänsteutlåtandet inte ger någon rekommendation till ställningstagande 

i den frågan och nöjer oss för tillfället med att ha fått problemet belyst 

genom det utförliga svar som lämnats.” 

___________________ 
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§ 10   

Riktlinjer för biståndsbedömning inom äldreomsorgen 
Svar på skrivelse från (MP) 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 

 
Ärendet 

Miljöpartiet framför i en skrivelse att en översyn behöver göras av 

stadens riktlinjer för handläggning av ärenden inom äldreomsorgen. 

 

Enligt uppgift från äldreförvaltning pågår en översyn och revidering 

av de nuvarande riktlinjerna för biståndsbedömning inom 

äldreomsorgen. När förslaget är klart kommer det att behandlas av 

äldrenämnden.  

 

Förvaltningen förväntar sig att förslag till reviderade riktlinjer 

remitteras till stadsdelsnämnderna innan beslut fattas av 

kommunfullmäktige. Nämnden har då tillfälle att lämna synpunkter. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 4 november 2013. 

Dnr 486-2013-7 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

___________________ 

 



 

HÄGERSTEN-LILJEHOLMENS STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

28 NOVEMBER 2013 

BLAD 16 

 

  

§ 11   

Förslag till reviderade riktlinjer för insatser till personer 
med funktionsnedsättning 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och översänder det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förslag till reviderade riktlinjer för insatser till personer med 

funktionsnedsättning har kommit till nämnden på remiss. 

Förvaltningen välkomnar att riktlinjerna uppdateras så de stämmer 

överens med lagar och rättspraxis. Det är också bra att det förtydligas 

vilka huvudprinciper som ska gälla för insatser i samband med 

semesterresor inom och utom landet. Det nya system som föreslås för 

omkostnadsersättning till ledsagare är enligt förvaltningens 

uppfattning också bra. Det blir tydligare för den enskilde och lättare 

att hantera administrativt.  

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 8 november 2013. 

Dnr 411-2013-1.5.1  

 
Förslag till beslut 

Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 

föreslog att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens förslag. 

 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade fram 

ett förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 

nämnden skulle ställa sig bakom det. 

 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 

 

Forts. nästa sida  
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Forts. § 11 

 
Reservation 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

 

”Att nämnden avstyrker förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

remissen. 

 

Att nämnden som svar istället anför följande: 

 

Socialförvaltningen har gjort en tolkning av Högsta förvaltnings-

domstolens domar som inte är orimlig, men inte heller är nödvändig. 

HFD gör en mycket snäv tolkning av LSS och skiljer sig därigenom 

från såväl tidigare insatser som Socialstyrelsens tolkning av 

lagstiftarens intentioner. Det är naturligtvis tråkigt i sig. Det är därför 

rimligt och förståeligt att ur ett tjänstemannaperspektiv föreslå en 

anpassning till HFD:s dom. 

 

Politiskt är dock situationen annorlunda. Hela motivet bakom LSS är 

att utjämna skillnader i livsmöjligheter. Det är en individuell 

rättighetslagstiftning där varje fall ska prövas individuellt, vilket 

också framgår av domen, även om den tydligt strävar efter att vara 

generell och prejudicerande. 

 

Domen innebär tydligt att vi kan neka att ge ledsagning vid 

semesterresa. Som kommun är vi dock alltid fria att tolka 

lagstiftningen till individens fördel. Det finns därför inga juridiska 

hinder för att behålla våra nuvarande riktlinjer vad det gäller 

ledsagning vid semesterresa. Socialförvaltningen bör därför 

återkomma med riktlinjer där rätten till semesterresa med ledsagare 

kvarstår i oförändrad form.  

 

En inskränkning i enlighet med socialförvaltningens förslag, skulle 

innebära en avsevärd försämrad livskvalitet för en grupp 

stockholmare. Vi anser att det skulle strida mot såväl lagstiftarens 

ambitioner om att utjämna levnadsvillkor som stadens ambitioner om 

att ha en socialtjänst i världsklass. 

 

Därutöver anser vi att timmar som inte utnyttjas under en månad bör 

kunna överföras till följande månad. Detta påpekar 

funktionshindersrådet att de lovats tidigare och denna revidering av 

riktlinjerna verkar vara ett rimligt tillfälle att leva upp till detta löfte.” 

 

Forts. nästa sida  
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Forts. § 11 

 
Reservation 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

eget förslag. 

 

”Att överlämna följande som remissyttrande till kommunstyrelsen. 

LSS – Lagen om Stöd och Service till vissa funktionshindrade – är en 

rättighetslagstiftning för att människor med funktionsnedsättningar 

ska få det stöd som behövs för att kunna leva ett så självständigt liv 

som möjligt och syftar till att utjämna skillnader i livsmöjligheter. På 

senare år har LSS urholkats på område efter område och detta ärende 

är bara ett i raden av sådana beslut. Högsta förvaltningsdomstolens 

tolkning av ledsagning vid utlandsresa gör att färre personer kan 

företa utlandsresor i framtiden. Turligt nog kan Stockholms stad som 

kommun fortfarande juridiskt tolka lagstiftningen till individens 

fördel. Det innebär att vi inte behöver ändra i våra riktlinjer, utan kan 

behålla våra mer generösa riktlinjer vad gäller utlandsresor för 

personer med funktionsnedsättningar. Socialförvaltningen bör därför 

återkomma med riktlinjer där rätten till utlandsresa kvarstår i 

oförändrad form. 

Förslaget innebär en inskränkning som skulle leda till en avsevärd 

försämring för en grupp stockholmare. Det skulle strida mot LSS-

lagens och Stockholms stads ambitioner att utjämna skillnaderna i 

livsmöjligheter mellan medborgare med och utan 

funktionsnedsättningar och motarbeta strävan efter en socialpolitik i 

toppklass.” 

___________________ 
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§ 12   

Naturvårdsverkets och Boverkets utvärdering av de nya 
strandskyddsreglerna 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och översänder det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Regeringen har gett Naturvårdsverket och Boverket i uppdrag att 

gemensamt göra en utvärdering och översyn av det nya regelverket för 

strandskyddet.  

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsområdes norra och västra gräns 

berörs av strandskyddet, likaså området runt sjön Trekanten. All mark 

inom stadsdelsområdet är detaljplanelagd och frågor om strandskydd 

har varit aktuella vid några planerade exploateringar. Att det finns 

lokala och regionala skillnader i tillämpningen är något som behöver 

rättas till. Detsamma gäller att beslut om dispens måste vara av bra 

skriftlig kvalitet. Bristen på vägledning för kommuner och 

länsstyrelser kan åtgärdas exempelvis med att en kunskapsbank med 

typfall skapas. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 12 november 2013. 

Dnr 487-2013-1.5.1 

 
Förslag till beslut 

Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 

föreslog att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens förslag. 

Eva Fagerhem m.fl. (S) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom det. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 

nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade fram ett förslag och föreslog att 

nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 12 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Eva Fagerhem m.fl. (S) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

eget förslag. 

”Att nämnden delvis tillstyrker förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remissen. 

Samt att man därutöver anför följande:  

I utvärderingen framförs att den nya strandskyddslagen inte fungerat 

som förväntat och behöver revideras på en del punkter. Bland annat 

föreslås att man ska ändra lydelsen i 7 kapitlet 18 § miljöbalken så att 

det blir enklare att upphäva strandskyddet längs mindre sjöar och 

vattendrag i områden med lågt exploateringsskydd där strandskyddets 

syften har liten betydelse. 

Vi är kritiska till detta då det öppnar för godtycke och tolkningsfrågor 

utifrån vem som definierar vad som ska gälla.” 

 
Reservation 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

eget förslag. 

 

”Att överlämna följande som remissyttrande till kommunstyrelsen. 

I detta ärende föreslås hur vi ska kunna bli fattigare som land och folk. 

Strandskyddet behöver stärkas, inte urholkas. Det är svårt att förutspå 

idag vilka sjönära områden som kommer att ha stor betydelse för 

strandskyddets syften i framtiden. Eftersom många kommuner åkt 

slalom mellan paragraferna när det gäller strandskyddet vill utredarna 

ha förtydliganden, samtidigt som de vill ha ganska långtgående 

dispensmöjligheter att ibland upphäva strandskyddslagen. Vi skulle 

vilja se en skärpning av strandskyddslagen så att tillgängligheten till 

stränder, sjöar och vattendrag kan få finnas kvar för nu levande 

generationer och för de generationer som kommer efter oss. Vi måste 

även fortsatt skydda stränderna för att säkra den biologiska 

mångfalden där. Det finns många avskräckande exempel, både i 

Sverige och utomlands, på vad som händer när strandskyddet 

åsidosätts. Detta vill vi undvika genom att tvärtom stärka lagen.” 

 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 12 

 
Reservation 

Carita Stenbacka Tenezakis (V) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för eget förslag. 

 

”Att stadsdelsnämnden beslutar enligt följande som svar på remissen 

- att regler kring dispens inte löses upp 

- att generella undantag för strandskydd kvarstår även för mindre 

sjöar och vattendrag 

- att samordning mellan myndigheter sker för effektivare 

handläggning av strandskydd 

- att kommuner ges utbildning att bättre förstår lagstiftaren 

 

Samt att man därutöver anför följande:  

I en växande storstad ställs extra stora krav på att skydda 

gemensamma möjligheter att nå stranden, oavsett om det är vid en 

liten sjö, stor sjö eller ett innanhav. Det är en allemansrätt att vara 

stolt över. Regler kring dispens behöver därför förtydligas, inte 

upplösas. Den ursprungliga strandskyddslagen avsåg att skydda 

områden nära våra vatten från exploatering. 

Regeringens politik har inte lett till uppstramning av 

strandskyddsförvirringen, tvärtom. De tre storstadsnära kommunerna 

Värmdö, Norrtälje och Österåker gav flest dispenser förra året. Ofta 

saknas grundläggande underlag, handläggning och 

beslutsformulering.  

Länsstyrelserna föreslås få möjlighet att helt undanta strandskyddet 

från små sjöar och vattendrag som idag är skyddade. Undantaget 

gäller upp till tre meter breda vattendrag och en hektar stora sjöar. 

Även mindre vattendrag och sjöar har värde för natur och 

allemansrätt, därför ska de inte undantas från strandskyddsregler, detta 

är extra viktigt i storstad och väl förankrat hos storstadsbon, vilket 

Solna stad fick erfara när de ville exploatera nära en liten sjö, Lillsjön. 

Att kunna göra undantag för vatten, som har mindre betydelse för 

strandskyddets syfte genom föreslagen ändring av lydelsen i 7 kapitlet 

18 § miljöbalken, är ett kortsiktigt tänkande som måste avvisas. För 

många är små sjöar, åar och bäckar själva favoritplatserna i naturen. 

Ett mer nyanserat strandskydd i glesbefolkade områden är inte lika 

komplicerat så länge det inte innebär intrång i värdefulla områden, 

men lagändringen är inte begränsad till glesbygd.” 

___________________ 
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§ 13   

Plansamråd för Hägersten 1:1 vid Stjernströms väg  
Yttrande till stadsbyggnadskontoret 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och 

översänder tjänsteutlåtandet som svar på remissen till 

stadsbyggnadskontoret. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Ett förslag till detaljplan för område vid Stjernströms väg i Hägersten 

har kommit till nämnden för synpunkter. Syftet med planen är att 

tillåta omkring 55 bostäder och en friliggande förskola med  

8 avdelningar.  

Förvaltningen ser positivt på den föreslagna bebyggelsen. Främst 

genom den upprustning som kommer att ske av gatumiljön. 

Förvaltningen ser också ett behov av att bollplanen rustas. Det är 

viktigt att de föreslagna åtgärderna genomförs för att kompensera för 

de ingrepp som sker i naturmiljön. Behovet av förskoleplatser i 

området kommer att öka under de närmaste åren. Det är därför positivt 

att förskolan är dimensionerad med fler avdelningar än vad som krävs 

för nybyggnationen inom den här detaljplanen. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 6 november 2013. 

Dnr 472-2013-1.5.3   

 
Förslag till beslut 

Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 

föreslog att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens förslag. 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade fram 

ett förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 

nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 

ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

Forts. nästa sida  
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Forts. § 13 

 
Reservation 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

 

”Att godkänna förvaltningens förslag till yttrande över remissen 

samt att därutöver anföra följande: 

Segregationen ökar i Stockholms stad och förstärks fortlöpande, bland 

annat genom att redan ekonomiskt starka stadsdelar skyddar sin 

identitet och sin socioekonomiska profil genom att säkerställa att 

kompletteringsbebyggelse består av samma typ av byggnader för 

samma socioekonomiska kundsegment. Mälarhöjden/Axelsberg är ett 

exempel på det då den nybyggnation som förekommer nästan 

uteslutande består av villor och bostadsrätter. För att motverka detta 

och samtidigt möta den stora efterfrågan som finns på hyresrätter i 

Stockholm och i vår stadsdel behöver det säkerställas att det byggs 

hyreslägenheter på Stjernströms väg till rimliga kostnader.  

Det finns ett mycket stort behov av förskolor i Hägersten- 

Liljeholmen. För att staden ska kunna planera förskoleverksamheten 

är det viktigt att nybyggda förskolelokaler ägs av staden. Förskole 

byggnader där förskoleverksamheten finansieras med skattemedel ska 

likaså byggas av stadens fastighetsbolag, i det här fallet Sisab, samt 

drivas av kommunen. Förvaltningen har då bättre överblick över det 

totala antalet tillgängliga förskoleplatser inom stadsdelen, då privata 

förskolor är inte nödvändigtvis är anslutna till stadens kösystem, 

vilket kan medföra att stadens tillgång till förskoleplatser blir alltför 

sårbart.  

Det är bra att planförslaget tar fasta på synpunkter inkomna från 

boende i området och att en upprustning av Stjernströms väg föreslås 

med en ny gång- och cykelväg på östra sidan samt en breddning av 

trottoaren utanför befintliga villor på södra sidan. 

Trafiksituationen i Axelsberg är inte bra. Hastighetsbegränsningen på 

Sternströms väg efterlevs inte. Det är en tidsfråga innan en allvarlig 

olycka sker. Dessutom råder brist på parkeringsplatser pga. att mycket 

av den äldre bebyggelsen i området inte planerades för bilinnehav. 

Staden borde i samband med nybyggnation på lämpligt sätt försöka 

hitta lösningar på dessa problem. 

För att avlasta de omkringliggande gatorna, kunde en möjlig väg 

framöver vara att utöka antalet parkeringsplatser i garage. 

Forts. nästa sida 
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Forts § 13 

 

Samrådsprocessen har gått märkligt till. Enligt uppgift har ärendet bytt 

diarienummer vilket gjort det svårt att få information om förslaget. De 

två samrådsmötena hölls i Tekniska nämndhuset på Kungsholmen, 

långt från de boende som ville närvara. Samrådsmöten bör hållas nära 

det område som berörs av samrådet.” 

 

 
Reservation 

Jessica Jormtun (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

 

”Att överlämna följande som remissyttrande till 

stadsbyggnadskontoret. 

Vi ser inte odelat positivt på den föreslagna bebyggelsen och föreslår 

istället en överdäckning av det närliggande spårområdet. Förslaget om 

en ny förskola är vi i stort positiva till, liksom den föreslagna 

upprustningen av gatumiljön. 

I planförslaget beskrivs bland annat hur de nya husen ska ’ge stadga åt 

gaturummet’. Vi kan inte känna igen oss i beskrivningen att det skulle 

finnas ett behov av att ge stadga till gaturummet. Det hade varit 

ärligare att presentera förslaget som det ser ut: De nya husen innebär 

att ett grönområde offras, och kontorets avvägning mellan olika 

intressen är att behovet av nya hus väger tyngre. 

I detta specifika fall kan vi instämma i den bedömningen eller 

avvägningen. Områdets naturvärden är inte så höga och betydelsen för 

rekreation och friluftsliv är inte så stor att det i sig motiverar ett nej till 

bebyggelse. Däremot är vi fortsatt skeptiska till det intrång i miljön 

runt de befintliga husen som förslaget innebär, även om detta förslag 

är bättre än de byggplaner som tidigare funnits. 

I planförslaget beskrivs även hur området norr om Hägerstensvägen är 

ödsligt och att tunnelbanespåret är som ett sår. Vi anser därför att 

detta område är det som i första hand borde bebyggas med nya hus. 

Det finns tio år gamla planer på överdäckning av spårområdet som 

skulle möjliggöra så mycket som cirka 515 bostäder (planen för 

’Fader Bergström’, dnr 2003-11512). Att detta projekt har fått ligga i 

träda finner vi högst märkligt. Att bygga drygt 500 bostäder på redan 

exploaterad mark anser vi ska prioriteras framför att bygga endast 

drygt 50 bostäder i ett grönområde. 

Forts. nästa sida 
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Forts § 13 

Vissa delar av förslaget ser vi enbart positivt på. Till exempel att det 

anläggs en ordentlig gång- och cykelbana, att en bollplan rustas upp 

och görs om till lekpark och att sly rensas. Allt detta är sådant som 

borde ha gjorts ändå, oberoende av om hus byggs i området eller inte. 

Varför har detta underhåll tillåtits bli eftersatt?           

Planens genomförande antas inte medföra en sådan betydande 

miljöpåverkan att en miljöbedömning behöver göras. Vi delar inte den 

uppfattningen utan vill att miljökonsekvenserna ska utredas djupare. 

Om nya bostäder byggs anser vi att de ska vara av den typ som behövs 

mest; små och billiga hyreslägenheter. Marken får inte avyttras utan 

ska upplåtas med tomträtt. 

Vad gäller parkeringstalet anser vi att det ska sättas betydligt lägre än 

till 0,65. På andra håll i staden finns projekt där parkeringstalet satts 

så lågt som till 0,14 och där p-platserna är bilpoolsplatser (vilket de 

facto innebär ett parkeringstal på cirka 0,75, men på ett betydligt 

smartare och mer hållbart sätt). 

Något som märkligt nog saknas på sträckan Axelsberg – 

Personnevägen – Älvsjövägen är en tvärförbindelse med 

kollektivtrafik. Om Stjernströms väg görs om och området bebyggs 

måste det göras på ett sådant sätt att det i framtiden finns möjlighet att 

etablera en buss- eller spårvägslinje på denna sträcka. 

Planerna på att inrätta en ny förskola i området välkomnar vi, och 

förutsätter att den byggs giftfri och energieffektiv. 

Samrådsprocessen har gått märkligt till. Enligt uppgift har ärendet bytt 

diarienummer vilket gjort det svårt att få information om förslaget. De 

två samrådsmötena hölls i Tekniska nämndhuset på Kungsholmen, 

långt från de boende som ville närvara. Samrådsmöten bör hållas nära 

det område som berörs av samrådet.” 

 
Särskilt uttalande 

Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Hans Tjernström (C) 

anmälde ett särskilt uttalande. 

”Nämnden vill framföra att boende på Gösta Ekmans väg och 

Stjernströms väg inte anser att man tillräckligt har belyst frågan 

rörande trafiksituationen och bullernivån. Nämnden anser att det är 

viktigt att man närmare granskar frågan utifrån boendes synpunkter! 

 

Vidare anser nämnden att samrådsmöten lämpligtvis bör ske lokalt 

och inte på Tekniska nämndhuset.” 

___________________ 
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§ 14   

Serveringstillstånd för restaurang Bakom Hörnet 
Yttrande till socialnämnden 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd anser att Nemo 

Restaurang HB kan få tillstånd att få servera alkoholdrycker till 

allmänheten vid restaurang Bakom Hörnet.  

 

2. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 

överlämnar det som svar på remissen.   

 

3. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Nemo Restaurang HB ansöker om tillstånd för alkoholservering vid 

restaurang Bakom Hörnet, Midsommarvägen 43-45. Sökande avser att 

servera spritdrycker, starköl, vin och andra jästa alkoholdrycker till 

allmänheten med serveringstid klockan 11:00–22:00 måndag till 

söndag med samma tid för uteservering. Förvaltningen har inget att 

invända mot att serveringstillstånd meddelas enligt ansökan. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 12 november 2013. 

Dnr 494-2013-1.5.2   

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

___________________ 
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§ 15   

Plansamråd Tryckeriet 14 och del av Tryckeriet 13  
i Liljeholmen   

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes att plansamråd för Tryckeriet 14 och del av Tryckeriet 13 

har kommit till stadsdelsförvaltningen för synpunkter. 

Fastighetsägaren har begärt planändring med tilläggsbestämmelse 

skoländamål i syfte att bekräfta befintliga utbildningsverksamheter.  

Förvaltningen har inga invändningar mot förslaget utan ser positivt på 

att verksamheten kan fortsätta i området. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 12 november 2013. 

Dnr 507-2013-1.5.3 

 
Särskilt uttalande 

Eva Fagerhem m.fl. (S) med stöd av Jessica Jormtun m.fl. (MP) och 

Carita Stenbacka Tenezakis (V) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

”Behovet av grundskolor i Liljeholmsområdet är stort. Vi vill därför 

utreda möjligheten att utveckla fastigheten så att det går att inte bara 

ha gymnasieutbildning och vuxenutbildning utan även 

grundskoleverksamhet i byggnaden, i dialog med fastighetsägaren och 

de som driver utbildningsverksamhet där i dag. Det skulle bland annat 

kräva en utegård som inte är bullerstörd. Kanske skulle det gå att 

anlägga en bra och bullerskyddad skolgård på byggnadens platta tak. 

Detta vill vi utreda. En anpassning av fastigheten skulle innebära 

kostnader för staden, men bristen på skolplatser i stadsdelen är så pass 

stor att denna kostnad är motiverad. Behovet av gymnasieskolplatser 

minskar de kommande åren eftersom elevårskullarna minskar just nu. 

En skollokal som gör det möjligt att ha utbildningsverksamhet även på 

grundskolenivå vore det bästa.” 

___________________ 
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§ 16   

Närmiljövandringar hösten 2014  

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger rapporten till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes att vandringar har genomförts under hösten i Mälarhöjden, 

Axelsberg, Örnsberg, Årstadal, Årstaberg och Västberga. Syftet var 

att tillsammans med medborgare titta på hur otrygga platser kan bli 

tryggare. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 1 november 2013. 

Dnr 506-2013-1.2.1 

___________________ 
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§ 17   

Brukarundersökningar inom förskolan 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger rapporten till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Stockholms stad genomför årligen en kvalitetsmätning i stadens 

förskolor. Resultaten visar även i år att föräldrarna i huvudsak är 

nöjda med förskolan men det finns frågor som enheterna behöver 

arbeta vidare med att förbättra.  

  

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 6 november 2013. 

Dnr 498-2013-1.2.1 

___________________ 
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§ 18   

Brukarundersökning vid budget- och skuldrådgivning och 
färdtjänsthandläggning 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger rapporten till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Avdelningen för social omsorg har gjort brukarundersökningar vid 

budget- och skuldrådgivningen inom enheten för ekonomiskt bistånd 

och om färdtjänsthandläggningen vid beställarenheten äldre. Båda 

verksamheterna får goda omdömen av sina klienter. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 31 oktober 2013. 

Dnr 423-2013-1.2.1 

___________________ 
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§ 19   

Brukarundersökning vid dagliga verksamheter 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger rapporten till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Inom avdelningen för social omsorgs utförardel har undersökningar 

gjorts vid några av de dagliga verksamheterna. Vid Liljans dagliga 

verksamhet gjordes undersökningen med hjälp av samtalsmattor. 

Arbetsterapeuternas tolkningar av svaren blev att majoriteten av 

brukarna ansåg att de har inflytande på arbetsplatsen och att de känner 

sig bra när de är där. På Glasade gången och Fruängens yrkesgrupp 

gjordes datorbaserade undersökningar som brukarna fick besvara på 

egen hand. I båda verksamheterna var brukarna nöjda både med 

möjligheten att påverka och med trivseln på jobbet.  

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 18 september 2013. 

Dnr 423-2013-1.2.1 

___________________ 
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§ 20   

Brukarundersökning vid öppenvården Futura 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger rapporten till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Avdelningen för social omsorg har för första gången gjort en 

brukarundersökning vid vuxenenhetens öppenvård Futura. 

Verksamheten får goda omdömen av klienterna om bemötande och 

vilken effekt kontakten haft för dem. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 31 oktober 2013. 

Dnr 423-2013-1.2.1 

___________________ 
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§ 21   

Brukarundersökning vid teamet mot våld i nära relationer 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger rapporten till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Årets brukarundersökning om myndighetsutövningen vid teamet mot 

våld i nära relation visar att klienterna är nöjda med bemötande, 

tillgänglighet och tydlighet från handläggarna. Flertalet anser att 

kontakten med teamet lett till en förändring till det bättre, trots att 

antalet minskat vad gäller dem som anser sig ha fått det stöd de 

behövt.  

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 31 oktober 2013. 

Dnr 423-2013-1.2.1 

___________________ 
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§ 22   

Brukarundersökning vid stöd- och aktivitetsenheten 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger rapporten till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Avdelningen för social omsorg har gjort brukarundersökningar vid de 

dagliga verksamheterna Nätverkets yrkesgrupp och Steget Framåt 

samt vid förvaltningens två boendestödsteam. Alla fyra 

verksamheterna tillhör stöd- och aktivitetsenheten. Svaren visar att 

brukarna överlag är nöjda med det stöd som de får.   

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 31 oktober 2013. 

Dnr 423-2013-1.2.1 

___________________ 

 



 

HÄGERSTEN-LILJEHOLMENS STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

28 NOVEMBER 2013 

BLAD 35 

 

  

§ 23   

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av 

pensionärsrådets synpunkter och lägger protokollet till handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes protokoll från pensionärsrådets möte 26 november 2013. 

___________________ 
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§ 24   

Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av synpunkterna 

från rådet för funktionshinderfrågor och lägger protokollen till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 24 oktober 

och 21 november 2013. 

_________________________ 
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§ 25   

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet  

till handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes protokoll från förvaltningsgruppen 19 november 2013. 

_________________________ 
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§ 26   

Förteckning över inkomna skrivelser 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Följande skrivelser anmäldes till stadsdelsnämnden: 

 
Vinterviken - protester mot tippningen av snö  

Föreningen Vintervikens trädgård skrivelse till Trafikkontoret  

8 oktober, med svar från Trafikkontoret 16 oktober. 

 

Föreningen Vintervikens trädgård andra skrivelse till Trafikkontoret, 

daterad 28 oktober, med svar från Trafikkontoret 30 oktober 2013. 

Dnr 458-2013-1.2.3 

 
Garantera tillgängliga e-tjänster åt alla  

Uttalande från Synskadades Riksförbund i Stockholm.  

Inkom 13 november 2013, dnr 520-2013-1.6 

 
Synpunkter på rekrytering 

Inkommen skrivelse 18 november 2013, med svar från förvaltningen 

19 november 2013, dnr 527-2013-1.2.3  

_________________________ 
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§ 27   

Anmälan av tjänstemannabeslut 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger sammanställningen av 

tjänstemannabeslut till handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes tjänstemannabeslut fattade enligt delegationsordningen. 

Dnr 3-2013-1.1 

_________________________ 
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§ 28   

Nämndens och förvaltningens frågor 

De hemlösas situation under vintern 

Johan Faxér (MP) ställde frågor om de hemlösas situation under 

vintern, efter att medborgare uttryckt önskemål att hjälpa till. Om det 

finns någon plats i stadsdelen som kan upplåtas för tält med kamin 

och allmänt vilket stöd de kan få från stadsdelen till frivilliga insatser. 

Förvaltningen svarade att tillstånd för markupplåtelse söks hos 

polisen. Stockholms stad erbjuder stöd i olika former till personer som 

är hemlösa. Det finns en tak-över-huvudet garanti för stockholmare. 

Detta handläggs av stadens socialjour och enhet för hemlösa, samt för 

dem som tidigare under de senaste två åren varit bosatta i ett 

stadsdelsområde av berörd stadsdelsförvaltning. Dessutom ger 

socialförvaltningen anslag till organisationer som bedriver 

härbärgesverksamhet för EU-medborgare. 
 

Stadsdelsdirektörens information 

Månadsrapport 

Lars Wennberg informerade och besvarade frågor om 

månadsrapporten för oktober 2013. Eva Fagerhem (S) frågade om det 

kommer att bli några förändringar inom socialpsykiatrins utförarenhet 

2014. Ingrid Widebäck svarade att förvaltningen inte planerar några 

förändringar under 2014. Vad gäller boendestöd och NP-team styr 

dock alltid efterfrågan hur stor personalstyrkan ska vara.  

Dnr 148-2013-1.2.1 
 

Kvalitetsutmärkelsen 

Maria Mannerholm informerade att Glasade Gången vann Stockholms 

stads kvalitetsutmärkelse i klassen annan vård och omsorg. Glasade 

Gången är en arbetsinriktad daglig verksamhet där personer med 

funktionsnedsättning tillsammans med personal har lunchrestaurang, 

konferens med kök och bageri, catering samt Café Hitom med 

konferens, chokladtillverkning och tvätteri. 

 
Tema medborgarförslag 

Temat vid nämndsammanträdet 19 december är medborgarförslag. 

Nämnden vill uppmärksamma och tacka alla som lämnat 

medborgarförslag 2013. Inbjudan har skickats till förslagsställarna.  
 

Forts. nästa sida  



 

HÄGERSTEN-LILJEHOLMENS STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

28 NOVEMBER 2013 

BLAD 41 

 

  

Forts. § 28 

 
Balanslista 

Anmäldes balanslista över inkomna skrivelser från nämnden 2013. 

 
Inbjudan till julavslutning 

Maria Mannerholm inbjöd nämnden till mingel efter årets sista 

nämndsammanträde 19 december 2013.                     
 

Rapporter för kännedom i pärm 

Ungdomsjourens uppsökande arbete 

Socialnämnden 22 oktober 2013 
 

Statsbidrag för kompetensutveckling 

Socialnämnden 22 oktober 2013 
 

Vattenprovtagning vid Stockholms strandbad – resultat från sommaren 

2013 – Miljöförvaltningens redovisning 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 22 oktober 2013 
 

Kommunala uppföljningsansvaret för ungdomar 16-19 år – projektrapport 

nr 9/2013 

Stadsrevisionen 
 

Brukarundersökningar inom äldreomsorgen 2013 

Resultaten kommer att publiceras på Jämför Service på 

www.stockholm.se 

______________________ 
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§ 33  

Anmälan av sociala delegationens protokoll 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes protokoll från sociala delegationen från 5 november och  

7 november 2013. 

_________________________ 


